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ACTA DE LA JUNTA GENERAL ORDINÀRIA DE LA DEMARCACIÓ DE TARRAGONA DEL COL·LEGI 
D’ARQUITECTES DE CATALUNYA CELEBRADA EL DIA 11 D’ABRIL DE 2019 

 

TOUS GOMÀ-CAMPS, JOAN 

ZAGUIRRE FERNÁNDEZ, JUAN MANUEL 

ALMIRALL FERRERONS, MARIA 

ROMERA CID, JORDI 

 

AMORÓS MAS, CÈLIA 

ANGLÈS PASCUAL, JOSEP 

BERRIO VÁZQUEZ, YAIZA 

BRU MASIP, INGRID 

CAMACHO AMAT, ELOI 

DE ARÓSTEGUI RODRÍGUEZ, JOSEP LLUÍS 

DOMÈNECH DALMAU, JOAQUIM 

DOMINGO RODRÍGUEZ, MIQUEL 

DOMINGO ROMEU, LAURA 

FRANCH MESTRE, MARIA 

JANSÀ OLIVÉ, PAU 

MARTÍ BALCELLS, JORDI 

MELICH CHACÓN, ANNA 

MONTERDE BAU, RAQUEL 

MORENO EGEA, FRANCISCO JAVIER 

NAVARRO ROMERO, CÈLIA 

PASCUAL SERRA, MARIA 

PEREZ GARCIA, JUAN MANUEL 

PONT AINETO, ANDREU 

PRIETO MUÑOZ, MANUEL 

ROYON BAREA, LUIS 

SOCIAS JULBE, PERE 

TALARN ESPELTA, CRISTINA 

VALIENTE RASTROLLO, PATRICIA 

TWOSE GÓMEZ, OLGA 

 

A la ciutat de Tarragona, a les 7 del vespre del dia 11 
d’abril de 2019, a la sala d’actes de la seu del COAC a 
Tarragona, es constitueix en segona convocatòria la 
Junta General Ordinària de la Demarcació, prèviament 
convocada. 

 

Joan Tous Gomà-Camps, president de la Demarcació, 
presideix la sessió. Juan Manuel Zaguirre Fernández hi 
actua en la seva condició de secretari, Maria Almirall 
Ferrerons com a tresorera i Jordi J. Romera Cid com a 
vocal. Assisteixen la Junta Directiva, en aquest acte, 
Agustí Rehues, Xavier Sarrà i Isabel Baixeras. 

 

 

 

 

 

 

 

Quan passen 3 minuts de la 7 del vespre, el secretari obre la sessió tot i agraint l’assistència als 
presents.  

En compliment de la legislació sobre protecció de dades de caràcter personal, el secretari informa que 
la Junta General s’enregistra per mitjans audiovisuals, estant el vídeo disponible a l'arxiu. La finalitat 
d’aquest enregistrament i llibertat d’accés al mateix és tant de donar la màxima difusió i transparència 
a l’acte que celebrem, com de garantir que l’acta de la sessió i els actes d’execució del que avui s’acordi 
siguin conformes a la voluntat expressada per la Junta General. L’enregistrament és custodiat pel COAC 
i el podrà emprar en publicacions pròpies relacionades amb l’activitat professional, llevat que algun 
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dels assistents indiqui que no ho autoritza respecte a la seva persona. Ningú manifesta la seva oposició 
a l’enregistrament. 

Abans d'entrar a l'ordre del dia, el secretari pregunta si algú té algun vot delegat. No n’hi ha cap. 

 

Punt 1r - Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la Junta General Ordinària de la Demarcació 
celebrada el dia 29 de novembre de 2018. 

El secretari demana si algun assistent vol fer algun comentari a l’esborrany de l’acta que ha estat 
prèviament enviat als col·legiats. Cap dels assistents en fa ús. Es sotmet a votació l’acta de la sessió 
anterior i queda aprovada per cinc vots a favor i una abstenció. 

 

Punt 2n i 3r - Informe de la Junta Directiva; Lectura i aprovació, si escau, de la Memòria de l’any 
passat. 

El president pren la paraula exposant que l’informe de la Junta Directiva es farà seguint l’ordre del dia 
però abans vol fer alguns comentaris sobre l’estudi que s’ha fet des del Col·legi d’Arquitectes de 
Catalunya de l’evolució de l’edificació a Tarragona durant l’any 2018.  

El president s’acompanya d’una presentació en powerpoint per analitzar primerament l’increment de 
la superfície dels projectes d’execució, i manifestant que tot i que hi hagut un important increment 
respecte el 2017, aquest increment s’ha concentrat en grans projectes, 3 hotels i una gran promoció 
residencial, mentre que les actuacions mitjanes pràcticament no han soferts canvis i les petites han 
tingut un increment més important. Destaca que l’evolució del nombre de visats reflecteix millor la 
realitat, en aquest sentit durant l’any 2018 s’han visat un total de 853 projectes mentre que l’any 
anterior es van visar 771 projectes. 

Si s’analitza per tipologia, es destaca que, respecte de l’any 2017, la rehabilitació té una caiguda de 
superfície visada del 10%, mentre que la superfície d’obra nova té un increment del 64%. En aquest 
sentit, el Col·legi defensa el Pacte Nacional de Renovació Urbana com una eina imprescindible per 
impulsar la rehabilitació de la ciutat ja construïda, a fi que la densificació de les ciutats existents sigui 
capaç de generar les plusvàlues que possibilitin aquesta regeneració. La rehabilitació d’edificis a 
Espanya és molt baixa en comparació de Europa, per aquest motiu des del COAC es vol treballar per 
impulsar algunes mesures per canviar aquestes dinàmiques. 

Seguint amb l’anàlisi dels diferents diagrames presentats explica que l’evolució de superfície visada 
corresponent a habitatge s’ha incrementat en un 48% i la corresponent a altres tipologies de 
construcció ho han fet en un 2%, recorda que l’habitatge ha tingut especial incidència algunes grans 
edificacions residencials, i en quan als visats que no es corresponen a habitatges, ha hagut un gran 
increment a l’apartat d’hosteleria pel visat de tres hotels, mentre que hi hagut un fort decrement pel 
que fa a indústria. 

Finalment, presenta un darrer quadre: 
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Com a conclusió, remarca el lleuger increment en la superfície total dels projectes d’execució visats els 
darrers anys, indicant que el 2018 el COAC ha visat projectes en relació amb un total de 4,5 milions de 
metres quadrats de superfície. Considera que una xifra raonable seria la de 8 milions que va ser la 
mitjana dels anys 90. Per aconseguir aquest objectiu, la rehabilitació és la gran assignatura pendent. 

A continuació, el secretari pren la paraula per explicar breument la Memòria que ja va ser enviada 
prèviament per correu electrònic als col·legiats. Del capítol de Secretaria, destaca que el nombre de 
col·legiats inscrits a la Demarcació, sense comptar les societats, és de 573. Fa una breu referència a la 
distribució de les dedicacions del personal, a la retribució dels membres de la Junta Directiva i a com 
queda la representació de l’assemblea pel període 2018-2022. 

Com a responsable de l’àrea de suport al col·legiat, Jordi Romera pren la paraula i dona una especial 
benvinguda als nous col·legiats que són presents a l’acte.  

Com a vocal responsable de visat, Jordi Romera explica que el nombre de visats l’any 2018 ha seguit 
incrementant de manera molt lenta, però constant. Adverteix que cal tenir en compte però que no 
totes les obres de rehabilitació es visen, igual com passa amb les obres públiques, i que aquesta 
circumstància altera una mica les dades. 

Altrament, vol demanar disculpes als col·legiats que usualment sotmeten projectes a visat, per les 
disfuncions que el servei ha patit durant els darrers mesos, relacionades amb diverses situacions 
sobrevingudes: l’increment de l’activitat des de principis d’aquest any 2019, sumada a algunes baixes 
per malaltia i a l’excedència de dues visadores que han anat a nous llocs de treball. Per tal de pal·liar 
la situació, s’ha acudit a un procediment de col·laboració entre les demarcacions, coordinades pel 
Departament de Serveis Professionals d’Òrgans Centrals, que han distribuït la tasca del visat de 
projectes entre les que a cada moment tenien menys càrrega de treball. A més, la Demarcació ha 
contractat nous arquitectes per visar. Una nova visadora es va incorporar el mes d’octubre de 2018 i 
un nou visador el mes de febrer de 2019. Actualment tenim en tràmit un procés de selecció per a 
contractar un nou visador sènior que s’hauria d’incorporar properament. Una altra mesura adoptada 
ha estat la d’incrementar,  d’acord a les seves disponibilitats, l’horari laboral dels visadors. Totes 
aquestes mesures s’han pres per tal de reduir el termini de visat, que ha passat de ser de 14 dies a ser 
actualment és de 5 dies, amb la intenció d’assolir el que es considera òptim, que és de 3 dies.  

Jordi Romera, també considera interessant destacar l'augment de consultes dels col·legiats, tant 
presencials com telefòniques, que han estat ateses pel Servei d’Assessorament Tècnic (SAT). Aquest 
augment de consultes manifesta un increment de l’activitat professional dels arquitectes i indica la 
consolidació de la confiança del col·legiat en el Servei. 

 

Amb referència als concursos, el President comenta que la LLEI 12/2017, del 6 de juliol, de 
l'arquitectura comença a tenir efectes, i que un dels seus efectes positius és que els plecs de les 
convocatòries de contractació pública comencen a valorar factors indicatius de la funció d’interès 
públic que l’arquitectura ha d’acomplir. Explica que l’empresa pública INFRAESTRUCTURES DE LA 
GENERALITAT DE CATALUNYA S.A.U. ja no valora l’oferta econòmica com element troncal de 
l’adjudicació, i preveu paràmetres de qualitat arquitectònica com a base de l’adjudicació. BIMSA i 
INCASOL també hi estan entrant. S’espera que aquest canvi tingui un efecte exemplificador en altres 
Administracions, i que totes acabaran aplicant els mateixos criteris. 

En quant a formació, Jordi Romera pren la paraula per destacar l'excel·lent resultat de la nova aula de 
formació de la segona planta. La línia que se segueix en aquesta qüestió és molt constant. L’oferta de 
cursos és diversificada, amb la voluntat de cobrir les necessitats dels col·legiats. Recorda als arquitectes 
col·legiats que la Junta Directiva  valora enormement les propostes i peticions que fan en aquest sentit. 
Destaca l’estreta col·laboració que es manté amb la Diputació de Tarragona, que permet fer més 
formació al mínim preu, i  que afavoreix l’especialització i la inserció professional. En matèria de 
formació d’arquitectes en actiu, no hi ha una altra oferta semblant en tot l’Estat. 
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En quant a la Borsa de Treball, comenta que s’ha centralitzat el servei des d’Òrgans Centrals amb un 
programari que discerneix les competències, amb la finalitat que sigui millor i més eficaç.  

 

Joan Manuel Zaguirre reprèn la paraula per explicar, de la Memòria, l’apartat que explica les activitats 
de promoció de l’arquitectura. Primer de tot vol recordar que l’Arxiu del COAC ha rebut el Premi 
Nacional de Cultura 2019 en el 50è aniversari de la seva formació, i comenta que aquest reconeixement 
permet reforçar la promoció de la cultura que es fa des del Col·legi. 

Seguidament, Joan Manuel Zaguirre fa un resum de les activitats culturals celebrades en matèria de 
Cultura a la Demarcació de Tarragona en els darrers cinc anys, tot ressaltant les més de 100 
conferències impartides, 58 exposicions, 4 biennals, 8 llibres publicats, 5 viatges culturals, a més de 
diversos vermuts d’obra per conèixer les actuacions més rellevants realitzades al territori. Es tracta 
doncs, d’una activitat molt completa, amb la voluntat d’arribar a col·legiats de totes les edats i que 
busca que sigui d’interès per a tots. 

Un dels objectius de la Junta és aconseguir la màxima difusió dels premis de la Biennal. Amb aquesta 
finalitat s’ha treballat per fomentar la itinerància de l’exposició que es va fer per commemorar els vint 
anys de biennals, fins fa poc l’exposició de les biennals només anava als municipis de la demarcació on 
hi havia alguna obra premiada, a partir de l’any passat, es va aconseguir que l’exposició es presentés a 
Logronyo, Castelló, Bilbao, Lleida, i properament es traslladarà a Palma de Mallorca. Aquesta 
itinerància, a part de difondre la creativitat de la demarcació, també permet establir noves relacions 
institucionals amb altres col·legis d’arquitectes. 

Amb motiu dels 20 anys de Biennal, també s’ha fet un catàleg molt interessant que permet veure 
l’evolució de l’arquitectura al nostre territori. 

Pel que fa  a la publicació de llibres, cal destacar la publicació de la Guia de l’Arquitectura del Segle XX 
a la ciutat de Tarragona, una tipologia de guia que era inexistent a la ciutat i que és fruit d’anys de 
treball i recopilació de dades per part del seu autor, Jordi Guerrero. En la mateixa línia s’han iniciat els 
treballs per confeccionar la guia de l’arquitectura de la ciutat de Reus. 

Amb referència a l’arxiu històric, a la primavera es va adquirir un escàner de gran format, que ha 
permès digitalitzar els fons de l’arxiu de la Demarcació. Els estudiants d’arquitectura contractats en 
pràctiques durant l’estiu l’han utilitzat per dur a terme tasques de catalogació. En aquest sentit, és de 
destacar l’inventari i la catalogació del fons de l’arquitecte Josep Puig Torné. 

En serveis de Biblioteca, cal destacar que durant l’any 2018 s’han adquirit 362 volums, 220 
corresponent a números de revistes i 142 corresponent a llibres. Entre d’altres dades, durant el 2018 
han passat 606 lectors de sala, s’han consultat 1427 llibres i s’han realitzat 1092 préstecs bibliotecaris. 
Joan Manuel Zaguirre recorda que la biblioteca està al servei del Col·legi. 

Recorda, també, que el dia 25 d’aquest mes a les 18:30 h, es celebrarà l’acte de lliurament de premis 
de la XI Biennal Alejandro de la Sota, i que l’acte comptarà amb una conferència a càrrec de l’arquitecte 
José María Sánchez. 

Pren la paraula el President, amb la voluntat de remarcar la col·laboració del Col·legi amb la Fundació 
Mútua Catalana en l’organització de les  ‘II Converses al Camp de Tarragona’ que van  tractar sobre el 
futur de la ciutat de Reus des d’una visió urbanística i d’usos dels espais, i la col·laboració econòmica 
de la Fundació en l’edició de la Guia de l’Arquitectura del segle XX a la ciutat de Tarragona.  

També vol destacar la magnífica relació que el Col·legi ha tingut aquests darrers anys amb la Diputació 
de Tarragona, col·laborant molt estretament a nivell de formació, organitzant cursos conjuntament 
que afavoreixen tan als nostres col·legiats com a tècnics de les administracions locals i provincial. 
També ha estat remarcable la col·laboració de les dues institucions en el concurs de la Savinosa, sense 
oblidar el patrocini de diferents actuacions que es fan des del Col·legi. 
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El President aprofita la paraula per agrair la feina realitzada per Cèlia Amoròs i Maria Pascual durant 
tants anys al servei del Col·legi i els seus col·legiats tant en el Servei de Visat com en el Servei 
d’Assessorament Tècnic, el qual s’ha consolidat i està altament valorat pels col·legiats, i que a principi 
d’aquest any ens han deixat, per assumir nous reptes professionals a l’Administració pública. Aprofita 
per a recordar als nous col·legiats presents a la Junta General que el servei d’assessorament tècnic 
(SAT) és un servei propi de la Demarcació que la diferencia de la resta de demarcacions i que és una 
eina de gran utilitat pels col·legiats.  També agraeix al gerent, Sr. Agustí Rehues, la gran tasca realitzada 
al capdavant de la Demarcació de Tarragona, essent que és la darrera Junta General a la qual assisteix 
de forma activa abans de la seva jubilació. 

El President passa la paraula a la responsable de patrimoni, Maria Almirall, que comença explicant les 
actuacions més destacades que s’han realitzat durant l’any 2018. 

Informa que s’han realitzat les obres corresponents a la darrera fase de rehabilitació de la façana de 
l’edifici del Col·legi, donant per acabada la restauració de la pell de l’edifici pel que fa als carrers de 
Santa Tecla i façana sud-est, a més de la restauració de la paret de la sala petita de la sala d’Actes. 
També s’ha substituït la maquinària hidràulica de l’ascensor, per un sistema elèctric. S’estan realitzant 
les obres dels banys que donaran servei al Barhaus, aprofitant l’alliberament de la sala de la maquinària 
hidràulica de l’ascensor. S’obrirà una porta d’accés als serveis de la planta baixa des del pati que, sense 
haver de passar per l’accés principal, permeti independitzar definitivament l’ús del local del Lapidari 
de l’edifici principal, cosa que en permetrà una major oportunitats d’activitats en aquest espai. 

Pel que fa al jardí, també s’han iniciat els treballs per incrementar-ne la seguretat, protegint les 
obertures per evitar caigudes. 

A la seu de Reus no hi hagut cap obra important. 

Pel que fa al Lapidari, s’ha rescindit el contracte amb l’empresa que explotava el servei de cafeteria, i 
s’està negociant perquè s’hi instal·li una altra activitat de la qual esperem es pugui informar en la 
propera junta general. 

El secretari pren la paraula, i pregunta si hi ha algun comentari a fer en relació amb la Memòria. No 
havent-n’hi cap, la memòria de l’exercici 2018 es sotmet a votació i s’aprova per unanimitat. 

 

Punt 4t–Lectura i aprovació, si escau, del compte d’explotació i de la liquidació del pressupost del 
2018. 

La tresorera informa del balanç i liquidació del pressupost de l’exercici 2018. 

Tot i que la liquidació ha estat prèviament enviada als col·legiats, considera interessant fer algun 
comentari al respecte.  

El primer gràfic projectat mostra l’evolució de la liquidació del pressupost dels últims 10 anys. Al 2018, 
tant els ingressos com les depeses han estat lleugerament inferiors als que van ser pressupostats. Tot 
i així, el resultat és positiu en 37.066 €. 

El segon quadre mostra la distribució dels ingressos i despeses. Dels 569.225€ ingressats al 2018, els 
ingressos de visat representen un 48’8%, les quotes col·legials un 19,4% i altres ingressos un 31,8%. 
Dels 532.159 € de despeses, el personal representa un 76’95%, els subministraments el 7,6% i altres 
despeses el 15,5%. 

A continuació la tresorera mostra un tercer quadre on explica detalladament la distribució dels 
569.225€ d’ingressos. Com s’ha dit, el visat representa el 48’78% i les quotes col·legials el 19,40%, la 
resta es correspon als certificats de 2a ocupació i assessories, el 12,01%, la formació, el 5,78%, la 
promoció de l’arquitectura, el 2,68% i lloguers i varis el 11,36%. 

L’últim quadre projectat mostra la comparativa entre els ingressos i les depeses pressupostades amb 
les dades reals de tancament de l’exercici 2018. Les diferències més significatives corresponen 
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bàsicament a consums d’explotació, 27.769€ i un 14,8 % menys que el pressupostat, i a personal, 
16.616€ i un 4,4% menys que el pressupostat. Les variacions són a l’àrea de suport i serveis 
professionals amb un important increment en ingressos de visats. A l’àrea de formació, és de  destacar 
l’augment de les despeses no compensades amb l’increment d’ingressos. A l’àrea de promoció de 
l’arquitectura es van preveure més ingressos i depeses dels que realment s’han realitzat pel que fa a 
exposicions i conferències programades, ja que no s’ha dut a terme un viatge que va ser programat a 
Brussel·les, ni l’exposició del Renaixement, ambdues activitats finalment traslladades a 2019. A l’àrea 
estructural hi hagut petits increments d’ingressos i depeses.  

La tresorera detalla l’estalvi de 50.538€ en despeses, corresponents bàsicament a promoció de 
l’arquitectura. Els ingressos han estat lleugerament inferiors als pressupostats, amb una desviació de 
13.471€. El resultat del compte d’explotació és positiu en 37.066€.  

 

 

 

La tresorera demana si algú té algun comentari a fer o vol algun aclariment.  

No havent-hi més intervencions, el secretari sotmet a votació la liquidació del pressupost de l’any 2018, 
que resulta aprovat per unanimitat. 

 

Punt 5è–Torn obert de paraules. 

 

Pren la paraula el Sr. Manuel Pérez per exposar la problemàtica que representa l’obtenció de llicències 
municipals a Tarragona que pot demorar-se fins a 1 any, el que dificulta la realització de la feina i de 
retruc quedar malament amb els clients. 

El President explica que la Demarcació de Barcelona ha impulsat una enquesta per la anàlisi d’aquests 
tràmits, i que ara s’ampliarà amb l’objectiu de recollir dades objectives de diferents municipis. En 
aquest sentit, demana als col·legiats la seva col·laboració perquè facilitin dades dels seus tràmits per 
poder disposar de dades reals.  

S’està treballant perquè la nova llei de territori reculli els Informes d’Idoneïtat Tècnica (IIT) amb 
l’objectiu que hi hagi la potestat de delegar en col·legis tècnics la revisió dels projectes, en aquest 
sentit, els ajuntaments de Barcelona i Sant Cugat ja estan recolzant-se amb els col·legis per a la 
supervisió de projectes. A Barcelona, el Col·legi d’Arquitectes, com a Entitat Col·laboradora de 
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l’Administració (ECA)  ja te un 75% del mercat. La possibilitat que les administracions locals es recolzin 
en els col·legis professionals per a la revisió dels projectes, de ben segur en reduirà els terminis de 
l’atorgament de llicències. 

Jordi Romera diu que la Diputació de Tarragona dona suport tècnic als petits ajuntaments que estan 
econòmicament més limitats per poder disposar de tècnics contractats, i que s’està estudiant la 
possibilitat de fer-hi un conveni. El Consejo Superior de Colegios de Arquitectos de España també està 
treballant en la mateixa línia amb el Ministerio de Fomento. 

Joan Tous avança que existeix una proposta del Ministeri d’ampliar el règim de comunicacions, i que 
els col·legis d’arquitectes no tenen clar que això convingui en la mesura que incrementa la 
responsabilitat dels professionals. 

Pren la paraula Josep Lluís Rodríguez de Arostegui. S’excusa que ha arribat tard, diu que segurament 
el comentari que ara fa ja s’ha tractat, però que tot i així vol remarcar la problemàtica que representa 
el retard en el visats de projectes. Jordi Romera torna a explicar les causes que han provocat aquests 
retards, i fa un resum de les mesures que han estat aplicades i que està previst aplicar per solucionar 
el problema. 

El President pren la paraula per recordar que també es va prendre la mesura a nivell del Col·legi a tot 
Catalunya, per incorporar un check-list que homogeneïtzi la revisió de visat a totes les demarcacions, 
i d’aquesta manera facilitar la implantació d’un sistema que permeti el visat entre demarcacions quan 
hi hagi puntes de treball en alguna demarcació, mentre que una altra pugui assumir més treball perquè 
te menys feina. 

Pren la paraula Pere Socías per comentar que, en algunes ocasions, hi ha alguns arquitectes municipals 
que faciliten poc la feina dels professionals, i en alguns casos posen més impediments dels que cal, ja 
que demanen algunes coses que no està regulat que siguin necessàries. 

El President demana que es denunciïn aquests temes a la Junta Directiva per poder actuar i buscar la 
millor manera per trobar solucions. Comenta que hi ha arquitectes municipals que no estan col·legiats 
i que potser, si ho estiguessin, es facilitaria la feina. 

 

I sense altres punts que tractar, el secretari tanca la sessió a dos quarts de nou del vespre. 

 

 EL SECRETARI VP EL PRESIDENT 


